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کارگران ساختمانی چشم انتظار رأی مجلس
»ایران« از وقفه سه سال و سه ماهه برای تصویب اصلاحیه ماده 5 قانون بیمه کارگران ساختمانی گزارش می دهد

 
کار  حــوادث  درصــد   ۵۰ آمارهــا  طبــق 
مربــوط بــه کارگــران ســاختمانی اســت 
و ایــن قشــر از جامعــه کارگــری به علت 
ثابــت  نداشــتن کارفرمــا و محــل کاری 
در  دارنــد.  معیشــت  دغدغــه  همیشــه 
برخــی از فصــول ســال جایــی بــرای کار 
ندارند و یا مجبورند به دور از زن و فرزند 
در شــهرهای دیگر به اشــتغال بپردازند. 
بــا توجــه بــه شــرایط کاری دشــواری کــه 
دارند مشــمول ســختی کار نمی شــوند و 
حتی بیمه مشــخصی هــم ندارند، چند 
ســالی اســت که موضوع اصلاحیه ماده 
5 بیمــه کارگران ســاختمانی در دســتور 
کار کمیســیون اجتماعی مجلس شورای 
اســلامی قــرار گرفت امــا هنــوز موفق به 
جــذب رأی نمایندگان خانــه ملت برای 
تصویب نهایی نشــده اســت. بــه همین 
منظور با رئیــس انجمن صنفی کارگران 
ســاختمانی بــه گفت و گــو پرداختیــم تــا 
علت بــه تعویق افتــادن رأی گیری برای 

این ماده قانونی را جویا شویم.
اکبر شوکت با اشاره به 
جمعیت یک میلیون 
نفــری  هــزار   4۰۰ و 
ســاختمانی  کارگــران 
بــه »ایــران« می گوید: 
17 درصــد از حــوادث ناشــی از کار در دنیــا 
مربــوط بــه مشــاغل کارگــران ســاختمانی 
اســت که در کشــور ما 5۰ درصد از حوادث 
ناشــی از کار بــه این قشــر تعلــق دارد ، این 
امر نشــان می دهد این حرفــه و افرادی که 
در آن مشغول به کار هستند، نیازمند توجه 
ویــژه مســئولان کشــوری بویــژه مســاعدت 

نمایندگان خانه ملت قرار دارند.
تلاش هــای  بــا  می دهــد:  ادامــه  وی 

بســیار موفق شــدیم در ســال 1386الی 
1387 قانــون بیمه کارگران ســاختمانی 
تــا  برســانیم  تصویــب  بــه  کشــور  در  را 
کارگــران از اولیــن حقوقشــان کــه بیمــه 
برخــوردار  اســت  تأمین اجتماعــی  و 
شــوند. در ایــن فرایند تا ســال 95 حدود 
یــک میلیــون نفــر از خانــواده کارگــران 
پوشــش  تحــت  کشــور  در  ســاختمانی 
بیمــه تأمین اجتماعــی قــرار گرفتنــد اما 
متأســفانه با تغییراتی که در سال 93 در 
منابــع مالــی قانون بــا فشــار قدرت های 
ســاخت و ســاز کشــور صــورت گرفــت، 
منابــع مالــی ســازمان تأمین اجتماعــی 
ســاختمانی  کارگــران  بیمــه  جهــت  در 
بســیار کاهش یافــت. طبق قانــون از 3۰ 
درصــد حق بیمــه کارگران ســاختمان 7 
درصد ســهم  کارگــران، 3 درصد ســهم 
دولت و 2۰ درصد هم ســهم کارفرمایان 
اســت که آن را باید زمان دریافت پروانه 

رئیــس  نماینــد.  پرداخــت  ســاختمانی 
انجمــن صنفــی کارگــران ســاختمانی با 
اشــاره به عدم بار مالی در بیمه کارگران 
ســاختمانی برای دولت می گوید: قانون 
بیمه کارگران ســاختمانی جــزو قوانینی 
اســت که کمترین بار مالی را برای دولت 
دارد و کامــلًا خودکفاســت. کارفرمایــان 
بســاز  همــان  کــه  ســاختمانی  کارگــران 
بفروش هــا هســتند جزو اقشــار پردرآمد 
جامعــه محســوب می شــوند و پرداخت 
ایــن هزینه برایشــان در کل ســودی که از 
ساخت و ساز ملک می برند هیچ حساب 
می شــود. حدود سه سال است که کانون 
صنفــی کشــوری کارگــران ســاختمانی با 
همــکاری نماینــدگان مجلــس شــورای 
اســلامی به دنبــال اصلاح مــاده 5 قانون 
بیمه کارگران ساختمانی است که بحث 
منابع مالی و ســهم دقیــق کارفرمایان را 
مشــخص می ســازد. در اصلاحاتــی کــه 

روی این مــاده قانونی صورت گرفته، بار 
مالــی بــر دوش کارفرمایــان قــرار دارد و 
طی بررسی هایی که با مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی انجام دادیم کل 
بار مالی این قانــون به اندازه نیم درصد 

قیمت کل ملک خواهد بود.
شــوکت با بیــان آنکه طی چند ســال 
اخیــر افزایش قیمت های بســیاری را در 
بخش ساختمان و مسکن شاهد بودیم، 
می افزایــد: نیــم درصــدی که بــرای حق 
بیمه کارگران ســاختمانی در نظر گرفته 
شــده در ایــن قیمت هــای نجومــی بازار 
مســکن هیــچ اســت و ایــن هزینــه حــق 
مســلم کارگــران ســاختمانی اســت کــه 
در ســخت ترین شــرایط مشــغول به کار 
هســتند. در شــغل های دیگر کارفرمایان 
بایــد حق بیمــه کارگرانشــان را پرداخت 
کنند اما برای کارگران ساختمانی این امر 

نصف و نیمه اتفاق افتاده است.

 وی بــا اشــاره بــه کســری منابــع در 
بیمــه  بــرای  تأمین اجتماعــی  ســازمان 
فــردی  می گویــد:  ســاختمانی  کارگــران 
کــه می خواهــد ســاخت و ســازی را آغــاز 
کنــد بایــد پروانه ســاخت دریافت نماید 
و هزینــه ای را بابــت ایــن امــر پرداخــت 
کنــد کــه بخشــی از آن مربــوط بــه هزینه 
بیمــه کارگران ســاختمانی اســت و پولی 
کــه در حال حاضــر کارفرمایان پرداخت 
می کننــد به انــدازه بیمه کــردن 5۰۰ الی 
6۰۰ هزار کارگر ســاختمانی اســت و طی 
ایــن چنــد ســال تأمین اجتماعــی یــک 
میلیون کارگــر ســاختمانی را بیمه کرده 
بود که بابت این ســال ها حــدود 15 هزار 
میلیارد تومان دچار کســری منابع شــده 
اســت. در ســال 97 نزدیــک 95۰ هــزار 
کارگــر بیمــه تأمین اجتماعــی بودنــد که 
بــا اصــلاح نشــدن مــاده 5 قانــون بیمه 
کارگران ســاختمانی و عدم تأمین منابع 
مالــی، ســازمان تأمین اجتماعــی بیمــه 
حــدود 3۰۰ هــزار کارگــر را قطع کــرد و با 
توجه به مجموع افرادی که پشت نوبت 
بیمه بودنــد اکنون نزدیک بــه 7۰۰ هزار 
نفــر از کارگران ما فاقد بیمه هســتند و با 
توجــه به خطراتــی که در کارشــان وجود 
دارد هر روز برایشــان یک کابوس خواهد 
بود چرا که با نبــود بیمه اگر دچار حادثه 
در حین کار شــوند زندگی برای این قشــر 

ضعیف جامعه سخت تر خواهد شد.
کارگــران  صنفــی  انجمــن  رئیــس 
ســاختمانی با بیان آنکه مجلس شورای 
اســلامی باید توجــه ویژه ای به این قشــر 
از جامعه داشــته باشــد، می گوید: ســال 
گذشــته بعد از جلســات مختلفی که در 
کمیســیون اجتماعــی برای اصــلاح این 
ماده قانونی تشــکیل شد اصلاحیه برای 
رأی گیــری نماینــدگان بــه صحــن علنی 
مجلس کشیده شــد و آن روز محمدباقر 

قالیباف رئیس مجلس ایرادی روی این 
اصلاحیه گذاشت که سبب شد رأی گیری 
صورت نگیرد و اصلاحیــه ماده 5 قانون 
بیمه کارگران ســاختمانی به کمیســیون 
کمیســیون  در  فروردیــن   26 بازگــردد. 
اجتماعی جلسه ای برای رفع ابهامات از 
اصلاحیه قانون بیمه کارگران ساختمانی 
صــورت گرفــت و از آن زمان بــه بعد در 
نوبت رأی گیری صحن علنــی قرار دارد. 
حرف ما با هیأت رئیســه مجلس شورای 
اسلامی آن است که چرا باید زندگی یک 
و نیــم میلیــون خانــواده آن هم از قشــر 
کارگر را در این شــرایط سخت اقتصادی 
ایــن  قــدر  دارند.هــر  نگــه  دستشــان  در 
اصلاحیه دیرتر به صحن مجلس برسد 
از تعداد بیمه شده ها در تأمین اجتماعی 
به بهانه های مختلف کاسته خواهد شد و 
شرایط برای خانواده کارگران ساختمانی 

همچنان سخت تر می شود.
شــوکت در پایــان صحبت هایــش بــا 
اشاره به اصلاحیه قانون و نحوه پرداخت 
حــق بیمــه از ســوی کارفرمایــان عنــوان 
می کنــد: مبلغــی کــه اکنــون کارفرمایــان 
برای بیمه کارگران ســاختمانی پرداخت 
پروانــه  هزینــه  از  درصــدی  می کننــد 
ســاختمانی اســت. با این اصلاحیه ای که 
در ماده 5 قانون بیمه کارگران ساختمانی 
اســت  شــده  مقــرر  گرفتیــم  نظــر  در 
کارفرمایان بر اساس متراژ ساختمان شان 
هزینــه پرداخت کننــد به این صــورت که 
متراژ ضربدر 1 تا 14 درصد حداقل حقوق 
قانون کار می شــود و ایــن درصد  بندی ها 
بــر اســاس مناطقی کــه ســاختمان ها در 
آنجــا ســاخته می شــود، متغیر اســت، با 
تصویــب اصلاحیه قانــون می توانیم یک 
میلیــون  و 4۰۰ هــزار کارگر ســاختمانی را 
بدون هیچ دغدغه ای تحت پوشش بیمه 

تأمین اجتماعی درآوریم.
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رئیس دانشگاه شهید بهشتی در گفت وگو با »ایران«  تأکید کرد

ضرورت توسعه علوم پایه توسط دولت
رشته های علوم پایه محصول قابل لمس ندارد اما توسعه آن باعث پیشرفت کشورها می  شود

طبــق گزارشــی که چنــدی پیــش مرکز 
پژوهش های مجلس ارائه داد؛ با وجود 
تأکید قوانین و اسناد بالادستی بر حوزه 
علــوم  پایــه، رشــد تعــداد دانشــجویان 
هدفگــذاری  بــا  متناســب  علــوم  پایــه 
صــورت گرفتــه در قانون برنامه ششــم 
فاصلــه  آن  از  و  اســت  نبــوده  توســعه 
بســیاری دارد. بــه طــور کلــی عملکــرد 
برنامه درخصوص تعداد دانشــجویان 
کارشناســی حدود ۵۰ درصد و در مورد 
دانشجویان تحصیلات تکمیلی نزدیک 
قانــون  بــا هدفگــذاری  بــه ۶۰ درصــد 
برنامه ششــم فاصلــه دارد. این نشــان 
می دهد تعــداد متقاضیان رشــته های 
علوم پایه و تحصیلات تکمیلی کاهش 
یافتــه و این کاهش در رشــته های علوم 
پایه محســوس تر است. دانشگاه شهید 
بهشــتی به عنوان یکی از دانشــگاه های 
تــراز اول کشــور در تربیــت دانشــجویان 
علــوم پایــه و دانشــجویان تحصیــلات 
رئیس  کــه  تکمیلــی 
نصیری  سعدالله  آن 
ســال  در  قیــداری 
گذشــته دبیر شورای 
ســال  سیاســتگذاری 
بزرگداشت علوم پایه بوده در گفت وگو 
با »ایران« درباره اهمیت دروس علوم 
پایــه و کاهــش متقاضــی در آن بیــان 
کرد: این مســأله مختص ایران نیســت 
و شــاهد کاهــش تقاضــا در رشــته های 
علوم پایه در کل دنیا هستیم. دولت ها 
باید به علوم پایه توجه کنند، علوم پایه 
واقعــاً لازم اســت ولی متأســفانه دیده 
نمی شــود. علوم پایه مانند فونداسیون 
یک ساختمان است که دیده نمی شود 
امــا اگــر آن نباشــد امکان ســاخت یک 

سازه و ساختمان وجود ندارد.
وی در ادامــه بــا اشــاره بــه ضــرورت 
توجــه دولت هــا به توســعه علــوم پایه 
توضیــح می دهد: آنهایی کــه آینده نگر 
هســتند و دیــد عمیــق دارند بــه پایه ها 
توجه می کننــد، بنابرایــن دولت ها باید 
بــه این مســأله توجــه کنند و چــون این 
نگاه عمدتــاً در دولت ها نیســت چنین 
مشــکلاتی هــم به وجــود می آیــد. مثلًا 
آقــای بایدن رئیس جمهــور امریکا تازه 
متوجه شــده که اگر دولت چین در حال 
جلــو افتــادن از امریکا اســت بــه خاطر 
توجــه بــه علــوم پایــه اســت. از آنجا که 
علوم پایه محصول قابل لمس ندارد و 

ایده ها بلافاصله به تجاری سازی تبدیل 
نمی شــود و بــه بازارهــا نمی آیــد، مورد 
بی توجهــی قــرار گرفتــه اســت بنابراین 
ضــرورت دارد که دولت ها بــه آن توجه 
کنند. به همین خاطر یونســکو امسال را 
سال »جهانی علوم پایه« اعلام کرده تا 

دولت ها به آن توجه کنند.
رئیــس دانشــگاه شــهید بهشــتی بــا 
تأکیــد بــر اشــتغال در رشــته های علوم 
پایــه بیــان کرد: بایــد به بحث اشــتغال 
علوم پایه هم توجه شــود؛ اگر جذب در 
آموزش و پرورش و برخی دســتگاه های 
کشــور بــه صــورت نظــام منــد صــورت 
بگیــرد اشــتغال علوم پایه هــم صورت 
خواهــد گرفت. نصیری قیــداری درباره 
تکمیلــی  تحصیــلات  آمــار  کاهــش 
خاطرنشــان کــرد: در هیــچ جــای دنیــا 
تحصیلات تکمیلی به عنوان یک اقدام 
منفی قلمداد نمی شود بلکه همواره از 
تحصیلات تکمیلی استقبال شده است 

و هیچ کسی دیدگاه منفی به آن ندارد.
وی در ادامــه بــا انتقــاد از مدیریــت 
نادرســت در زمینه تحصیلات تکمیلی 
توضیح داد: تحصیــلات تکمیلی مورد 
اســتقبال اســت امــا زمانــی کــه در ایــن 
را شــاهد  اقدامــات مدیریــت درســتی 
نیســتیم، مجوز رشــته ها و مقاطــع را به 
درســتی صادر نمی کننــد و کیفیت های 
آموزشــی انــدک اســت؛ ناگهان مســأله 
تبدیــل به آســیب می شــود. ســپس در 
ادامــه می بینیم که یک دفعــه به جای 
دکتــری  دانشــجوی  هــزار  ســه  اینکــه 
تربیــت شــود، 1۵ هــزار دکتــری تربیت 
شــده که بخش عمده ای از اینها توســط 
دانشــگاه هایی صورت گرفته که کیفیت 
لازم، آزمایشگاه های مناسب و اعضای 
هیــأت علمی توانمند ندارنــد؛ از این رو 
نیروهای با کیفیتی از آن فارغ التحصیل 

نمی شوند.
رئیس دانشگاه شهید بهشتی ادامه 
داد: ناگفته نماند یکی از اقدامات بسیار 
شــکوهمند بعــد از انقــلاب راه افتــادن 
مقاطــع دکتــری در ایــران بــود. همــت 
عظیــم، جــرأت و جســارت بزرگــی بــه 
خرج داده شــد تا دانشــگاه هــای بزرگ 
کشــور مانند دانشــگاه تهران، شــریف و 
سایر دانشگاه های دیگر در سراسر کشور 

تحصیلات تکمیلی را توسعه دهند.
وی بــا اشــاره بــه پذیــرش دانشــجو 
بیش از آنچه نیاز جامعه است، توضیح 
داد: بعضاً می بینیم که مثلًا یک رشــته 
تعریــف شــده کــه فقــط مجــوز تربیت 
۵۰۰ دانشــجو دارد ولــی ناگهــان بــرای 
آن 2۰ هــزار فارغ التحصیــل بیرون داده 
می شود. طبیعتاً کشور توان جذب همه 
این افــراد را نــدارد و وقتی آنهــا دکتری 
می گیرند، بیکار می مانند. پس به جای 
اینکــه یک نقطه قــوت باشــد تبدیل به 

نقطه ضعف می شود.
نصیری قیداری گفــت: در واقع یک 
فــرد وقــت می گــذارد، هزینــه می کنــد، 
دکتــری می گیــرد و بعــد می بینــد کــه 
بیکار است. ســپس مردم و جامعه این 
ذهنیــت را پیدا می کننــد که تحصیلات 
تکمیلی بد اســت. مثلًا ســال گذشته در 
یک دانشگاه 1۵ هزار دانشجوی دکتری 
فارغ التحصیل شــدند ولــی فقط حدود 
2۰۰ نفــر آنهــا جــذب کار شــد. قطعــاً 
اشکال کار در همین قسمت است وگرنه 
اگر تحصیلات تکمیلی درست مدیریت 

شود بسیار هم خوب است.
وی در پاسخ به این سؤال که مجوزها 
بــرای تعریــف یــک رشــته چطــور ارائه 
می شــود و آیــا رانتــی بــرای ارائــه مجوز 
در یــک رشــته خاص کــه چنــدان مورد 
نیــاز جامعــه نیســت وجــود دارد و آیــا 

واقعــاً نیازســنجی در جامعــه صــورت 
می گیــرد تــا بعــد از تحصیــل ناگهــان 
شــاهد فارغ التحصیلی 1۵ هــزار نفر در 
یک رشــته و یک مقطع خاص نباشیم، 
گفــت: اگر بــر اســاس نیــاز برنامه ریزی 
صــورت بگیــرد خیلی از مشــکلات حل 
خواهد شد. ما حتی اکنون به رشته هایی 
نیاز داریم که در آن تعریف و تأکید شده 
فقط دو دانشگاه در کشــور حق ارائه آن 
رشــته را ندارند. آن دو دانشگاه  هم باید 
طــی پنــج دوره دانشــجو بپذیرند. پس  
ارائــه مجوزها به این شــیوه برنامه ریزی 

بهتری است.
رئیس دانشگاه شهید بهشتی ادامه 
داد: فــرض کنیــد مثــلًا وزارت نیــرو در 
رشــته »حقوق عــام« می خواهد نیروی 
فــوق لیســانس و دکتری داشــته باشــد 
تــا بتوانــد از حقــوق عــام در مرزهــای 
بین المللــی مــا دفــاع کنــد به هــر حال 
ایــن نیروهــا لازم اســت، امــا به محض 
اینکــه رشــته تعریــف می شــود تعــداد 
زیــادی از افــراد بــرای تحصیــل در آن 
اقدام می کنند. مثــلًا وزارت نیرو به ۴۰۰ 
نفر بیشــتر در این رشته نیاز ندارد اگر دو 
دانشــگاه  متولی آن شوند و تا چند سال 
دانشجو بگیرند و بعد متوقف شوند این 
راه درســتی است اما متأســفانه نظارت 

لازم برای این مسأله وجود ندارد.
نصیری قیداری در پاسخ به این سؤال 
که بعد از حضوری شــدن دانشگاه ها آیا 
ترمیمــی بــرای واحدهــا و آموزش هایی 
کــه در دوران کرونــا بــه صــورت مجــازی 
ارائه شــد، صورت گرفت، گفت: آموزش 
مجازی خیلی مورد انتقاد نیست زیرا کار 
بسیار درســتی بود و تا حدی هم خوب و 
درست انجام شد. شاید کمتر از ۵ درصد 
در ایــن زمینــه افت داشــته باشــیم ولی 
اینکــه بخواهیــم بــرای این همــه درس 
کــه در فضای مجازی ارائه شــده، برنامه 
ترمیمــی و جبرانی بگذاریــم امکان پذیر 
نیست و همچنین سنوات دانشجو چنین 

اجازه ای به دانشگاه نمی دهد.
رئیــس دانشــگاه شــهید بهشــتی در 
پایان اظهار داشت: دانشجو یک سنوات 
محدودی دارد و برای اندکی از درس ها 
می توان برنامه جبرانی داشــت؛ آن هم 
نــه اینکه مشــکلی داشــته باشــند، مثلًا 
برای اینکه اگر دانشجویی در یک درس 
حضوری نمره 17 کسب می کرد حالا در 
فضــای مجــازی آن را با نمــره 1۵ پاس 
کرده اســت. دانشگاه شــهید بهشتی در 
خیلی از دروس در فضای مجازی اصلًا 

مشکل نداشته است.

فرمانده قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا:

 عادی انگاری کرونا مهم ترین عامل افزایش آن 
در کشور است

فرمانده قرارگاه عملیاتی ســتاد ملی مقابله با کرونا، عــادی انگاری را مهم ترین 
عامل افزایش این بیماری دانست و گفت: باید با روحیه و رویکرد جهادی اجازه 

تشدید بیماری کرونا را در کشور ندهیم.
دکتر احمد وحیدی روز گذشــته در چهل و پنجمین نشست قرارگاه عملیاتی 
ستاد ملی مقابله با کرونا که با حضور نمایندگان دستگاه ها در محل وزارت کشور 
برگزار شد، با اشاره به روند افزایشی سویه جدید بیماری کرونا در کشور، افزود: باید 
برای اســتان هایی که بــا افزایش ابتلا به بیماری کرونا مواجه شــده اند؛ مداخلات 

مؤثر برای کنترل هر چه سریع تر بیماری داشته باشیم.
وی بــر ضــرورت افزایــش محدودیت هــای تجمــع و دورهمــی در شــهرهای 
قرمز کشــور اشــاره کرد و ادامه داد: عادی انگاری بیمــاری کرونا مهم ترین عامل 
افزایــش بیماری اســت و برای همیــن باید با افزایش رعایت مقررات بهداشــتی 
همچون اســتفاده از ماســک و تزریق دوز یادآور، اجازه رشــد دوباره بیماری کرونا 
را در کشــور ندهیم. وزیر کشــور پس از اســتماع گزارش وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشــکی درخصوص افزایش حدود ۶ درصدی بســتری های کرونایی در 
کشــور گفت: اجرای هر چه کامل تر  »طرح شــهید سلیمانی« همواره مورد تأکید 
ســتاد ملی مدیریت بیماری کروناســت و برای همین باید به صورت همگانی در 

امر مقابله با کرونا بسیج شویم.
موضوع تعیین تکلیف شدن وضعیت شرکت های واکسن ساز داخلی از دیگر 
محورهای مورد اشــاره فرمانده قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا بود. او 
ادامه داد: براساس گزارش ارائه شده در حال حاضر هفت نوع واکسن در کشور در 
حال تولید است و در این خصوص مسئولان وزارت بهداشت باید نسبت به ادامه 
فعالیت شرکت های واکسن ساز حسب تخصص و توانمندی علمی و نیاز کشور 

تصمیم گیری لازم را داشته باشند.
فرمانــده قــرارگاه عملیاتــی مقابله بــا کرونا با اشــاره به اینکه امروز براســاس 
وضعیــت جدیــد بیمــاری و روند رو به افزایــش آن باید مراقبت هــای جدی تری 
داشــته باشــیم، گفت: خدمات ســامانه »ایران من« براســاس تزریــق دوز یادآور 
خواهد بود و شهروندان عزیز کشور نسبت به این امر اهتمام لازم را داشته باشند.

دکتر وحیدی افزود: محدودیت ها و ســختگیری ها با هدف کنترل ســویه های 
جدید بیماری اســت. وی در پایان به نزدیک بودن فرارســیدن ماه محرم الحرام 
و ایام ســوگواری حضرت اباعبدالله الحســین اشــاره کرد و گفت: در این خصوص 
اطلاع رســانی های مؤثــر رســانه ای بــرای رعایــت حداکثــری دســتورالعمل های 
بهداشــتی بخصــوص در مراســم بــزرگ اربعیــن، ضرورتــی جدی اســت و باید 

اقدامات لازم از سوی رسانه های رسمی کشور همچون صدا و سیما انجام شود.
ë آخرین وضعیت کرونا در کشور

این صحبت ها در حالی از ســوی وزیر کشــور مطرح شده است که مرکز روابط 
عمومــی وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش پزشــکی اعلام کرد: در 2۴ ســاعت 
منتهی به روز گذشــته، 19 بیمار مبتلا به کووید19 در کشــور جان خود را از دســت 
دادنــد و  بر اســاس معیارهای قطعی تشــخیصی، ۵377 بیمــار جدید مبتلا به 
کووید19 در کشــور شناســایی و 77۴ نفر از آنها بستری شــدند.۶۴۰ نفر از بیماران 
مبتلا به کوویــد19 در بخش های مراقبت های ویژه بیمارســتان ها تحت مراقبت 
قــرار دارنــد. تاکنون ۶۴ میلیون و 717 هــزار و ۴89 نفــر دوز اول، ۵8 میلیون و 79 
هزار و 9۵۴ نفر دوز دوم و 28 میلیون و ۶۰2 هزار و ۵2۴ نفر، دوز سوم واکسن کرونا 
را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به 1۵1 میلیون و 399 
هزار و 9۶7 دوز رســید. اکنون 1۵ شهرســتان در وضعیت قرمز، 3۵ شهرستان در 
وضعیت نارنجی، 2۰8 شهرستان در وضعیت زرد و 19۰ شهرستان در وضعیت 

آبی قرار دارند. 

 طرح امداد خودرو ویژه اربعین اجرا می شود
طــرح امــداد خودرو ویــژه اربعین از پانزدهم تا پایان شــهریور 1۴۰1 در شــهرهای 

مرزی و مسیرهای منتهی به مرز ایران و عراق در سراسر کشور اجرا می شود.
به گزارش ایسنا، جلسه هم اندیشی و هماهنگی شرکت های امداد خودرو برای 
ارائه خدمات مطلوب به مســافران و زائران در اربعین با حضور نمایندگان پلیس 
راهــور فراجا، امداد خودروهای ایران خودرو و ســایپا، گــروه بهمن و رئیس انجمن 
صنفــی شــرکت های خدمات پس از فــروش در کانــون جهانگــردی و اتومبیلرانی 
برگزار شد. براساس مصوبات این جلسه، قرار است طرح امدادی ویژه اربعین از 
پانزدهم تا پایان شهریور 1۴۰1 در شهرهای مرزی و مسیرهای منتهی به مرز ایران 
و عراق در سراســر کشــور اجرا شود. این خدمات ویژه اربعین در داخل کشور ارائه 
خواهد شد. درحال حاضر تردد از مرزهای زمینی ایران و عراق با اتومبیل شخصی 
با محدودیت هایی مواجه اســت. هرچند کانــون جهانگردی و اتومبیلرانی پیگیر 
تسهیل سفرهای جاده ای بین ایران و عراق است و در این باره با برخی استان های 

مرزی عراق مذاکراتی داشته است.

معاون تربیت بدنی و سلامت خبر داد

پوشش ۳ تا ۵ میلیون دانش آموز در طرح تغذیه 
رایگان در سال تحصیلی آینده

صادق ســتاری فرد معاون تربیت بدنی و ســلامت در آیین افتتاح اردوی عشــایر 
دانش آموزان دختر سراسر کشور که در مشهد مقدس برگزار شد از پوشش 3 تا ۵ 
میلیون دانش آموز در طرح تغذیه رایگان در سال تحصیلی آینده خبر داد و اظهار 

کرد: تلاش می کنیم تا صددرصد دانش آموزان عشایر شامل این طرح شوند.
ســتاری فرد گفت: در ســال تحصیلی جدید در حوزه ســلامت و تربیت بدنی، 
تغذیــه رایــگان دانش آموزی احیا خواهد شــد و ســه تــا پنج میلیــون دانش آموز 
تحت پوشش تغذیه رایگان دانش آموزی قرار خواهند گرفت، لذا تلاش می کنیم 
تمامی دانش آموزان عشــایر کشور تحت پوشش تغذیه دانش آموزی قرار گیرند. 
وی خاطرنشان کرد: عشایر از نفوذ فرهنگی دشمن مصون مانده و این مصونیت 
آنهــا برگرفتــه از ویژگی های خاص آنها از جمله صداقــت، ایمان، توکل، محبت 
اهل بیت و ولایتمداری آنها است. ستاری فرد با اشاره به اهمیت برگزاری چنین 
اردوهایی برای دانش آموزان دختر عشایر، اظهار کرد: نقش نظام تعلیم و تربیت 
در نهادینه کردن ارزش های اسلامی و ایرانی پُر رنگ بوده است و زنان در توجه به 
معارف دینی و زنده نگه داشتن ارزش ها در جامعه عشایر نقش مهمی داشته اند.

رئیس مرکز پزشکی حج و زیارت مطرح کرد

آخرین وضعیت حجاج ایرانی بستری در عربستان
رئیــس مرکــز پزشــکی حــج و زیــارت خبــر داد کــه 8 نفــر از حجــاج ایرانــی در 
بیمارســتان های سعودی و ۴ نفر از زائران در بیمارستان هلال احمر مکه مکرمه 

بستری هستند.
ســیدعلی مرعشــی درباره ارائه خدمات به حجاج در مکه از 2۶ خرداد تا 27 
تیرماه گفت:  در مجموع ۶1 هزار و 2۰۵ ویزیت عمومی در مطب های مجموعه ها 
و 13 هــزار و 321 ویزیــت تخصصــی در مکــه و مدینــه انجــام شــده اســت. آمــار 
ویزیت هــای تخصصی روز گذشــته از 1۶7 مــورد در روز پیــش از آن به ۵9 ویزیت 
کاهش یافت و ویزیت های عمومی از سه هزار و 2۶۵ ویزیت عمومی به سه هزار 

و ۶۵۴ ویزیت رسید.
مرعشــی با اشــاره به خدمات پرستاری ارائه شده به حجاج گفت: در مجموع 
خدمات پرستاری در زمینه های عمل جراحی، تزریقات، سرم تراپی، پانسمان و 
بررســی وضعیت فشــار خون و قند بیماران به 29 هزار و 879 خدمت می  رســد. 

روز گذشته نیز 928 خدمت پرستاری ارائه شده که 7۰۰ مورد آن تزریقات است.
وی تصریح کرد: همچنین در روز گذشــته هزار و 2۶3 نسخه در داروخانه های 
درمانگاه ها و بیمارستان های مکه وصول شده تا آمار کل نسخه های داروخانه ها 

به بیش از 71 هزار مورد برسد.
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دست به گریبان گواهینامه و غفلت از عامل انسانی
»کــی به تو گواهینامــه داده...؟!« درگذشــته این 
گویــه عامیانــه بــا ایــن مضمــون و ترکیب هــای 
متنوعــش زیادتــر شــنیده می شــد؛ راننده هایــی 
بــا گواهینامه هــای رنــگ  و رو رفتــه، راننده هــای 
تاکســی های کهنســال و پرتجربــه کــه گواهینامه 
دوچرخه ســواری قدیــم را معتبرتــر از مــدارک 
جدیــد دانشــگاه ها و حتــی خلبانــی ایــن روزهــا 
می دانســتند. بــا عبــور از دوران گذشــته ، نقش و 
ســهم تقصیر فرد به ســهم تقصیر کســی که به او گواهینامــه داده  جهش 

پیدا کرده است!
هر ســاله تعداد زیــادی از رانندگان، سرنشــینان و عابران بــه دلیل رفتار 
بی پروای یک فرد در رانندگی یا ایمن نبودن خودروی سواری و حتی عوامل 
جــاده ای با آســیب های مالی، جســمانی، روانی و حتی فراتــر از آن با مرگ 
مواجه می شــوند؛ موضوعی که موجب شــده تا چندین سازمان و نهادهای 
دولتــی و مردمــی برای تنظیــم مقررات، صــدور گواهینامه هــای مختلف و 
فرهنگ ســازی مکرر در راستای کاهش آمار تصادفات و خسارت های ناشی 

از آن، تلاش کنند.
از شایع ترین علل تصادف  خودرو ها که پلیس راهور در گزارش های خود 
ذکــر کرده؛ علاوه بر ســرعت بــالا، حواس پرتــی رانندگان، اســتفاده از تلفن  
همــراه و »ناایمنی خودروهای داخلی« اســت. بر این اســاس تصادف های 
جاده را می توان از دو منظر »عامل انسانی« و »عامل محیطی« واکاوی کرد.
»عامــل انســانی« بــه رانندگی افــراد و دقت آنهــا در رانندگــی و »عامل 
محیطی« به شــرایط جوی، خودرو و جاده ســازی معطوف اســت. از این دو 
عامل هر کدامشان دچار نقصان شود، خسرانی به بار خواهد آورد که گاهی 
جبــران آن ممکــن نخواهد بــود؛ از همیــن رو قانونگذار برای کنتــرل و تأیید 

صلاحیت هر دو عامل راهکارهایی را در نظر گرفته است.
یکــی از آن راهکارها که در قانون پیش بینی شــده، صدور گواهینامه های 
مختلــف بــرای هر دو عامل اســت؛ به این معنــی که گواهینامــه رانندگی از 
ســوی پلیس راهنمایی و رانندگی برای ســنجش توانایی و صلاحیت افراد، 
تهیه می شود و گواهینامه های مختلف استاندارد از سوی سازمان استاندارد 
و وزارت راه و شهرسازی ناظر بر تأیید ایمنی عوامل محیطی صادر می شود.
این دو گواهینامه البته با واسطه به ارگان های دولتی مرتبط می شوند با 
وجود این، نظارت همیشــگی بر آنها از ســوی دولت قابل درک اســت ولی 
نکتــه ای که در صدور این دو نوع گواهینامه مغفول مانده میزان تقصیر هر 
کدام از آنها در بروز و ظهور تصادف های جاده ای اســت؛ مسأله ای که شاید 
مهم تریــن عامــل آن در ایــن چند وقت نادیده گرفته شــده و بــه جای نگاه 

کارشناسی به توجیه های سطحی درباره آنها بسنده شده است.
برخــی از برگه هایــی کــه گزارش هــای کارشناســی در تعییــن مقصــران 
تصادف هــای مختلــف در رســانه های رســمی و غیررســمی نشــر و بازنشــر 
می شــود، موجب تشــویش اذهان عمومی نســبت به نهادهای تأییدکننده 
صلاحیت حاکمیتی شده و بیشتر جنبه ظهور و بروز رسانه ای داشته تا ورود 
تخصصی، فنی و حقوقی، از طرفی تمرکز روی صادرکننده گواهی تأیید نوع 

خودرو، بدون توجه به سابقه و سرگذشت آن پس از تولید است.
گواهــی شــاخص های  رانندگــی،  گواهینامــه  گواهی هــا در ســه ضلــع 
امکانات جاده ای و گواهی تأیید نوع خودرو همه در فرایندهای مشخصی 
صادر می شوند و البته ادامه نظارت ها هم بر حفظ و رعایت شاخص های 
مــورد نظر همچنــان ادامــه دارد ولی تفــاوت فاحش در برخورد با ســهم 
مقصران تصادفات جاده ای از عمد یا ســهو باید مورد بررسی کارشناسان 

حقوقی قرار گیرد.
به همیــن جهت مقصر دانســتن ســازمان حاکمیتی صادرکننــده برای 
ایمنــی خودروها مثل آن اســت کــه راننده ای پس از تصــادف بگوید پلیس 
راهنمایــی و رانندگی مقصر اصلی تصادف من بوده زیرا اواســت که به من 
گواهینامه رانندگی داده است! از این روست که نگاه کارشناسی بر تشخیص 
علل یک واقعه با توجیه های ســطحی متمایز اســت و کمک به جامعه در 
تشــخیص ایــن دو از هــم لازمه رشــد فرهنگی، ســواد رســانه ای و از وظایف 
رســانه های رســمی و تخصصی در برابر شــبکه های اجتماعی و رسانه  های 

غیررسمی است.

مصطفی آجرلو
مدیر کل روابط 
عمومی سازمان 
ملی استاندارد
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